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Práce na koupališti finišují
Stavebnı́ práce na koupališti řešı́cı́ opravu stávajı́cı́ bazénové 
vany plaveckého bazénu a dětského brouzdaliště, včetně opravy 
a doplněnı́ technologického zařı́zenı́, se blı́žı́ k závěru. 
Stávajı́cı́ dětské brouzdaliště bylo opraveno a doplněno o novou 
samostatnou úpravnou vody, osazenou v blı́zkosti brouzdaliště. 
Byla dokončena úprava bazénové vany, včetně položenı́ bazénové 
fólie s napojenı́m na přelivné žlaby. Stávajı́cı́ ochozová brodı́tka 
byla vyspravena a vyložena bazénovou fóliı́ v protiskluzovém 
provedenı́. Brodı́tka jsou osazena novou dnovou výpustı́ s pře‑
padem a také novou sprchou. Bazénové ochozy jsou předlážděny 
původnı́ dlažbou. 
Byla dokončena technologie plaveckého bazénu – čerpadla, řı́dı́cı́ 
systémy, rozvaděče jsou umı́stěny v opraveném stávajı́cı́m zděném 
objektu úpravny vody. Nové pı́skové filtry jsou osazeny na 
stávajı́cı́m železobetonovém soklu a jsou chráněny proti oslu‑
něnı́ novým dřevěným zastřešenı́m – pergolou.
V současné době probı́hajı́ dokončovacı́ práce‑napouštěnı́ vody, 
tlakové zkoušky, revize elektro, jemné terénnı́ úpravy kolem 
bazénu vč. osevu trávy a výsadby zeleně. Připravujı́ se pomocné 
prostory zázemı́ koupaliště – WC, převlékárny, ….
Vzhledem k havarijnı́mu stavu byla nad rámec projektu za vý‑
znamného přispěnı́ technických služeb města S� tramberka, 
provedena výměna oplocenı́ areálu. 

Jako zdroj vody pro bazény letnı́ho koupaliště bude využit nově 
zrealizovaný vodovodnı́ řád.
Chtěl bych poděkovat všem, kteřı́ se podı́leli a podı́lı́ se na dota‑
ženı́ opravy letnı́ho koupaliště do zdárného konce.

Ing. Mojmír Kramoliš ‑ 2.místostarosta, Jiří Juřena – investiční technik

Autor fotografie: Alfred Krzemieň

Dokončovací práce ‑ brouzdaliště

Dokončovací práce ‑ hlavní bazén
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Nový strop 2.NP

Z rady a zastupitelstva města

Práce na Staré škole v plném proudu
Stavebnı́ práce i přes současný ekonomický vývoj ve stavebnictvı́ 
a potı́žı́ch v dodavatelských vztazı́ch pokračujı́ v plném tempu. 
V přı́stavbě objektu provedeno dokončenı́ montáže hrubých 
rozvodů elektro, topenı́, zdravotechniky. Bylo provedeno osazenı́ 
okennı́ch otvorů, dokončeny omı́tky, hrubé podlahy a provádı́ se 
obklady sociálek.

V hlavnı́ budově bylo dokončeno odstraněnı́ havarijnı́ho stavu 
stropnı́ch konstrukcı́ jejich výměnou za nové, které způsobily 
skluz v harmonogramu stavby cca 2 měsı́ce. V objektu                  
jsou dokončovány hrubé rozvody zdravotechniky, topenı́, elektro. 
Jsou realizovány omı́tky v 1. a 2. patře, provedena výměna oken 
a probı́há průzkum fasády.

Před 14 dny se podařilo z důvodu přıźnivých klimatických 
podmıńek zahájit pokrývačské práce na střeše objektu, navézt     
do prostoru půdy technologii vzduchotechniky a zahájit jejı ́montáž. 
Aktuálně probı́hajı́ práce v suterénu objektu – realizace podlah, 
omı́tek, zahájenı́ pracı́ na opravě fasády a dokončenı́ montáže 
falcované střešnı́ krytiny.

Realizace omítek

Doufáme, že zvýšeným úsilı́m pracovnı́ků firmy se podařı́ skluz 
na stavbě minimalizovat.

Ing. Mojmír Kramoliš – 2. místostarosta, Jiří Juřena – investiční technik

Dokončování střechy Detaily oplechování 

82. schůze RM v termı́nu 21.04.2022 projednala jednacı́ body,    
z nichž mj.:
schválila:
• Zadávacı́ dokumentaci na veřejnou zakázku na dodávku hernı́ho 
prvku v rámci projektu „Komunitnı́ centrum S� tramberk“
• Kupnı́ smlouvu se společnostı́ SLUMEKO, s.r.o. na dodávku 
dopravnı́ch značek pro změnu dopr.značenı́ ve městě
• Smlouvu o dı́lo se společnostı́ KEMA MORAVA – sanačnı́ centrum 
s.r.o. na „Sanaci požárnı́ nádrže U korýtka“
• Kupnı́ smlouvu se společnostı́ CS21 Nextnet s.r.o. na dodávku 
elektroniky v rámci projektu „Komunitnı́ centrum S� tramberk“
• Smlouvu o dı́lo s firmou Eduard Kutáč na opravu fasády                
na budově pošty
• Smlouvu o vykonánı́ přezkoumánı́ hospodařenı́ s auditorkou 
Ing. Jarmilou Orlitovou 
• Finančnı́ přı́spěvky zájmovým spolkům na rok 2022 – 32 tis.Kč 
Divadlo Pod věžı́, 15 tis.Kč Junák – středisko S� tramberk, 10 tis.Kč 
Junák – středisko Kopřivnice, 48 tis.Kč – TK Gradus, 29 tis.Kč – 
Dechový orchestr, 4 tis.Kč – C�C�K, 15 tis.Kč – Allegros (na oslavy 
30 let výročı́)
• Výpůjčku části pozemku p.č. 1497 a části pozemku p.č. 1118/1 
pro umı́stěnı́ Z‑BOXu společnosti Zásilkovna, s.r.o.

• Zveřejněnı́ záměru poskytnout nebytové prostory v 1. PP budovy 
č.p. 450 do výpůjčky
• Zveřejněnı́ záměru pronajmout část pozemku o výměře           
1.101 m2 p.č. 2810
• Provoz mateřských škol v obdobı́ od 01.07.‑31.08.2022
• Vydánı́ dalšı́ch rezidentnı́ch a abonentnı́ch karet na rok 2022

neschválila:
• Finančnı́ dar ve výši 15 tis.Kč pro ROTARY KLUB Frýdek Mı́stek 
a Kopřivnice na akci „Návraty ke kořenům Lašska“
• Finančnı́ přı́spěvek ve výši 10 tis.Kč Divadelnı́mu spolku Kotouč 
a 5 tis.Kč Klubu českých turistů (dle pravidel pro udělovánı́ 
přı́spěvků nesplnili min. počet dosažených bodů)
• Snı́ženı́ ceny dřeva – samovýroba pro 4 akce skácených dřevin 
na pozemcı́ch města

vzala na vědomí:
• Zprávy vedoucı́ oddělenı́ kultury, sportu, volného času a CR      
o sportu a volnočasových aktivitách mládeže a dětı́ ve městě,       
a o přı́pravách oslav Dnů města
• zprávu o činnosti komise školstvı́, sportu a volnočasových aktivit 
za rok 2021
• kontrolu plněnı́ úkolů ke dni 21.04.2022
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• informaci o organizaci práce a chystaných změnách na MU�  
• podnět manželů Darivčákových ze dne 12.04.2022

souhlasila:
• s umı́stěnı́m 3 prodejnı́ch stánků před RD č.p. 3 v obdobı́               
od 01.04.‑31.10. s tı́m, že bude zachován průchozı́ profil chodnı́ku 
v min. šı́ři 1,5 m.

83. schůze RM v mimořádném termı́nu 26.04.2022 projednala 
jednacı́ body a:
schválila:
• Dodatek č. 3 ke smlouvě o dı́lo se společnostı́ CENTROPROJEKT 
GROUP a.s. na stavebnı́ práce „Oprava letnı́ho koupaliště Libotı́n“
• Smlouvu o dı́lo s Ing. Jaroslavem Dvořáčkem na založenı́ trávnı́ku 
na koupališti Libotı́n
• Smlouvu o dı́lo s Michalem Dostálem na stavebnı́ práce – montáž 
sloupků oplocenı́ a hrubé terénnı́ úpravy na koupališti Libotı́n

souhlasila:
• S umı́stěnı́m stavby „Změna dokončené stavby – stavebnı́    
úprava, nástavba a přı́stavba stávajı́cı́ho nadstřešeného stánı́           
za účelem vniku stavby RD s 1 bytovou jednotkou“ na pozemcı́ch 
p.č. 427/2, 430/5, 430/7 a 430/8

vzala na vědomí:
• Rezignaci Mgr. D.Krajčı́ra, Bc. na pozici člena komise správy 
majetku města, regenerace a Z� P – sekce správa majetku

84. schůze RM v termı́nu 10.05.2022 projednala jednacı́ body,    
z nichž mj.:
schválila:
• Rozpočtové opatřenı́ č. 2/2022
• Finančnı́ přı́spěvky sportovnı́ch klubům na rok 2022 – 30 tis.Kč 
– Fotbalový klub S� tramberk, 46 tis.Kč Orel jednota S� tramberk, 
40 tis.Kč TJ Sokol S� tramberk 
• Finančnı́ dar 2 tis.Kč na zajištěnı́ rychlostnı́ prémie pro prvnı́ho 
muže v našem městě při běžeckém závodu „Běh rodným krajem 
Emila Zátopka“ dne 17.09.2022
• Finančnı ́dar ve výši 3 tis.Kč na dopravu žáků základnı ́ školy        
na přehlıd́ku technických profesı ́s názvem „R� emeslo má zlaté dno“
• Finančnı ́ přıśpěvky Z�P pro podporu rozvoje a udržovánı ́               
fauny – 5 tis.Kč – ZO C�SOP a 35 tis.Kč Myslivecký spolek                               
Závišice‑S� tramberk
• Darovacı́ smlouvu se společnostı́ RWE Gas Storage CZ, s.r.o.     
ve výši 250 tis.Kč na projekt „Rekonstrukce objektu č.p. 18 –  
Stará škola – II. etapa“
• Přı́kaznı́ smlouvu se společnostı́ ProFaktum, s.r.o. na admi‑

nistraci a dotačnı́ management projektu „Prodlouženı́ chodnı́ků 
včetně úpravy dvou autobusových zastávek podél silnice II/480 
na Bařinách“
• Smlouvu o provozu internetových stránek (doména 
www.stramberk.cz) s firmou Galileo Corporation s.r.o.
• Smlouvu o dı́lo se společnostı́ UDI MORAVA, s.r.o. na zpracovánı́ 
projektové dokumentace „Přechod pro chodce na Kozině“
• Kupnı́ smlouvu s firmou Aleš Brückner na dodávku hernı́ho 
prvku v rámci projektu „Komunitnı́ centrum S� tramberk“
• Darovacı́ smlouvu s firmou REKUMAT Wärmeprozesstechnik 
C�R, spol. s r.o. ve výši 5 tis.Kč na zajištěnı́ akce „Dny štram‑
berských ušı́“
• Smlouvu o bezúplatném převodu majetku – 3 ks ručnı́ch 
radiostanic TPH s Hasičským záchranným sborem MSK
• Pronájem části pozemku p.č. 2810
• Dohodu o skončenı́ nájmu nemovitosti (pozemku) p.č. 2326/2 
• Výpůjčku nebytových prostor v 1.PP v budově č.p. 450
• Dalšı́ vydánı́ rezidentnı́ch parkovacı́ch karet na rok 2022

neschválila:
• Finančnı́ přı́spěvek ve výši 28 tis.Kč Lesnı́ mateřské školce 
Zahrádka, z.s.

nesouhlasila:
• S umı́stěnı́m prodejnı́ho stánku na pozemku p.č. 516/1    
(Národnı́ sad) v obdobı́ od 24.05. do 28.06.2022

vzala na vědomí:
• Zprávu o činnosti komise bytové, sociálnı́ a SPOZ
• Zprávu z oblasti sociálnı́ch věcı́ za rok 2021
• Informace o nezaměstnanosti v regionu a ve městě

doporučila zastupitelstvu města schválit:
• Finančnı́ přı́spěvek ve výši 60 tis.Kč TJ Kotouč S� tramberk

22. zasedánı́ ZM v mimořádném termı́nu 12.05.2022 projednalo 
jediný bod a
souhlasilo:
• S Plánem otvı́rky, přı́pravy a dobývánı́ (POPD) 2022 v DP 
S� tramberk I, ve zněnı́ návrhu zpracovaného společnostı́               
GET s.r.o. a předloženého společnostı́ LB Cemix, s.r.o. dne 
24.03.2022 prostřednictvı́m přı́lohy č.2 podkladového         
materiálu s podmı́nkami, které je LB Cemix povinen splnit 
(podmı́nky si můžete přečı́st v článku „Co vedlo koaličnı́ zastu‑
pitele ke schválenı́ POPD?“ na následujı́cı́ stráně)
Dalšı́ přijatá usnesenı́ najdete na webových stránkách města.

Ing. Andrea Hlávková, starostka města

Pozor, dochází k významné dopravní změně 
Byla schválena změna dopravnı́ho značenı́. Na náměstı́ je nově vjezd zakázán dopravnı́ značkou B11      
s dodatkovou tabulı́ „Mimo dopravnı́ obsluhy, občanů S� tramberka a na povolenı́ MěU� “.

Kdo nepotřebuje povolenku?
Povolenku nepotřebujı́ občané města S� tramberka a dopravnı́ obsluha. Dopravní obsluhou se podle 
zákona č. 361/2000 Sb. o silničnı́m provozu rozumí všechna vozidla zajišťující zásobování           
nebo lékařské, opravárenské, údržbářské, komunální a podobné služby, vozidla přepravujı́cı́ 
osobu těžce zdravotně postiženou, vozidla taxislužby a vozidla, jejichž řidiči, provozovatelé               
nebo přepravované osoby mají v místech za příslušnou značkou bydliště, ubytování, sídlo                
nebo nemovitost.

O povolenı́ vjezdu na náměstı́ je možné požádat prostřednictvı́m formulářů, které naleznete v aktualitách na webu města. 
Týká se to lidı́, kteřı́ nespadajı́ do osob vymezených dodatkovou tabulı́ např. svatebčané, účastnı́ci cı́rkevnı́ch obřadů                        
a zaměstnanci provozoven na náměstı́, kteřı́ nejsou občany města.

Případná povolenka vjezdu však neopravňuje jeho držitele k parkování na náměstí!  K parkovánı́ je nutné mı́t rezidentnı́ 
nebo abonentnı́ kartu nebo povolenı́ k parkovánı́ vystavené MěU�  S� tramberk.
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Co vedlo koaliční zastupitele ke schválení POPD?
Jak již bylo napsáno v minulém čı́sle S�N, společnost LB CEMIX 
s.r.o. podala koncem měsı́ce března žádost o vydánı́ stanoviska 
města S� tramberka k nové dokumentaci s názvem „Plán otvı́rky, 
přı́pravy a dobývánı́ 2022“. Správnı́ řád stanovuje vydat  
stanovisko nejpozději do 30 dnů ode dne, kdy bylo o vydánı́ 
závazného stanoviska požádáno (ve složitých přı́padech lze 
připočı́tat max. dalšı́ch 30 dnů).

Postup schvalování dokumentace byl následující:
Prostřednictvı́m předsedy Komise správy majetku, regenerace 
a životnı́ho prostředı́ byla dokumentace předána členům sekce 
životnı́ho prostředı́ k prostudovánı́ a následně na jednánı́ komise 
dne 4. 4. 2022 po vı́ce než třı́hodinovém jednánı́ byla schválena 
bez připomı́nek. Poté dne 6. 4. 2022 byla dokumentace POPD 
2022 rozeslána všem členům zastupitelstva společně s pozvánkou 
zúčastnit se prohlı́dky, představenı́ a projednánı́ záměru přı́mo 
na lomu Kotouč dne 19.4.2022, čehož deset zastupitelů města 
S� tramberka využilo a pozvánı́ přijalo. Při této schůzce                     
nám bylo vše v terénu podrobně vysvětleno a byly rovněž 
zodpovězeny naše dotazy. Rovněž byl domluven termı́n konánı́ 
semináře pro občany města k představenı́ POPD 2022 a zod‑
povězenı́ dotazů vás občanů k této problematice, a zároveň termı́n 
konánı́ zastupitelstva města S� tramberka (obojı́ na den 12.5.2022, 
čili vı́ce než čtyři týdny od návštěvy lomu Kotouč), na kterém 
měla být dokumentace buď schválena, schválena s podmı́nkami 
nebo neschválena.
Po celou dobu od návštěvy lomu Kotouč do konánı́ semináře         
a zastupitelstva města S� tramberka probı́haly pracovnı́ schůzky 
a jednánı́ mezi vedenı́m společnosti a vedenı́m města za účelem 
dovysvětlenı́ postojů, popsánı́ nutnosti schválenı́ POPD 2022, 
vysvětlenı́ následků neschválenı́ POPD 2022, a v neposlednı́ řadě 

stanovenı́ a sumarizaci podmı́nek přı́padného souhlasu atd.
Před konánı́m zastupitelstva ještě Rada města S� tramberka             
na svém 84. zasedánı́ dne 10. 5. 2022 projednala předložený 
návrh a doporučila ZM schválit dokumentaci POPD 2022 s celkem 
šesti podmı́nkami. Ve čtvrtek 12. 5. 2022 za účasti občanů 
(převážně z části Kozina, kteřı́ se cı́tı́ být předmětným záměrem 
nejvı́ce ohroženi) proběhl nejprve seminář, kde zástupci orga‑
nizace představili záměr, vysvětlili výhody tohoto záměru oproti 
v současnosti platnému POPD a fundovaně zodpověděli na všech‑
ny otázky. V 19:00 bylo zahájeno zasedánı́ zastupitelstva a diskuse 
nad POPD pokračovala až do zodpovězenı́ poslednı́ho dotazu.
Výhody, které nás přesvědčily hlasovat pro tento záměr POPD 2022 
a přıślušnou dokumentaci schválit jsou patrny z přiloženého 
obrázku a lze je ve stručnosti spatřovat v těchto základnıćh bodech:
a) ukončuje se těžba v severovýchodní části lomu VIII. etáž        
už před „předělem“ ‑ doporučenı́ v závěru expertnı́ho posudku 
C�eské geologické služby (Bruthans – Nol, 2020)
b) vznik nových pěti hydrogeologických monitorovacích vrtů 
ke sledování hladiny spodních vod – doporučenı́ v závěru 
expertnı́ho posudku C�eské geologické služby
c) bylo vydáno kladné stanovisko s rozšířením hřbitova v DP Štramberk
d) odpis zásob vápenců ve východní části lomu pod vnitřní výsypkou
e) v jihovýchodní části lomu kopíruje navrhovaná těžba současné 
hranice POPD, nebo je v některých částech i dále od bytové zástavby
f) v jižní části lomu kopíruje hranice vlečky (nejsou 
porušovány vizuální obrysy lomu) – hlavnı́ změna spočıv́á         
v odstraněnı́ staré technologie pecı́ IGNIS a lokalizace těžebnı́ 
činnosti (těžby) do průmyslově již „obsazených“ oblastı́
g) v západní a severní části zůstává vše beze změn
h) těžba zůstává na povolené bázi 11. etáže (270 m.n.m.)!!!
i) nemění se roční těžební limity
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Ž i v o t n í  p r o s t ř e d í

Rovněž na semináři zazněly návrhy dalšı́ již dojednané spolupráce 
mezi organizacı́ a městem S� tramberk např. přı́spěvek na pořı́zenı́ 
dětských prolézaček v areálu školky – III. etapa, řešenı́ situace 
přejezdu „Na Kozině“ pro pěšı́ a přı́slib vzniku „grantového 
programu“ na základě výše ročnı́ těžby a v budoucnu i vyřešenı́ 
majetkových poměrů na pozemcı́ch u MS�  Bařiny.
Z důvodu těchto kladných kroků organizace, které povedou ke zlepšenı ́
života všech obyvatel ve městě, jsme se rozhodli tuto dokumentaci 
POPD 2022 schválit se sedmi podmıńkami v tomto zněnı:́ 
Zastupitelstvo souhlası́ s Plánem otvı́rky, přı́pravy a dobývánı́ 
(POPD) 2022 v DP S� tramberk I, ve zněnı́ návrhu zpracovaného 
společnostı́ GET s.r.o. a předloženého společnostı ́LB Cemix, s.r.o. 
dne 24.03.2022 prostřednictvıḿ přıĺohy č.2 podkladového materiálu 
s nıž́e uvedenými podmıńkami, které je LB Cemix povinen splnit.

Jedná se o tyto podmínky:
1. Provádět měřenı́ hluku 2x ročně prostřednictvı́m akreditované 
laboratoře
• v dennı́ době při současném provozu zařı́zenı́ třı́dı́rny, drtı́rny 
a lomu a
• v nočnı́ době na Kozině a Libotı́ně. 
Výsledky měřenı́ předat Městu S� tramberk nejpozději do 7 dnů 
od předánı́ zprávy od akreditované laboratoře.
2. Zbudovat stacionárnı́ měřič kvality ovzdušı́ certifikovaný 
akreditovanou laboratořı́ pro monitorovánı́ kvality ovzdušı́           
na Kozině, a to nejpozději do 31.12.2023.
3.  Při prováděnı́ trhacı́ch pracı́ v jižnı́ a jihovýchodnı́ části lomu 
provádět měřenı́ seizmických účinků na nejbližšı́ bytovou  
zástavbu k mı́stu prováděnı́ odstřelu v lokalitě Kozina na dvou 
mı́stech. Výsledky měřenı́ seizmických účinků předat nejpozději 
do 7 dnů od provedenı́ měřenı́ Městu S� tramberk.
4. Cı́lovou finančnı́ částku na sanaci a rekultivaci navýšit                  
1x za 5 let o průměrnou inflaci.
5. Provést revizi funkčnosti provozovaných monitorovacı́ch vrtů 
a výsledky promı́tnout do ročnı́ zprávy.

6. Vytvořit grantový program a vložit do něj ročně částku 
odpovı́dajı́cı́ násobku 1 Kč za každou vytěženou tunu, který bude 
určený na veřejně prospěšné projekty realizované na katastru 
Města S� tramberka a uzavřı́t v tomto smyslu s Městem S� tramberk 
přı́slušnou smlouvu, a to nejpozději do podánı́ POPD na OBU� .
7. Jihovýchodnı́ část 6. a 7. etáže bude dotěžena do 5 let                   
od schválenı́ POPD.

Všechny tyto podmı́nky budou následně zapracovány do POPD 
2022 a na jejich dodržování bude po celou dobu platnosti 
POPD 2022 dohlížet a vyžadovat jejich plnění státní báňská 
správa, která zajišťuje vrchnı́ dozor zejména nad hornickou 
činnostı́ a činnostı́ prováděnou hornickým způsobem. Dodržovánı́ 
hygienických limitů pak bude plně v kompetenci hygienické 
stanice (právě na základě naměřených hodnot), stejně tak i uplat‑
ňovánı́ sankcı́ vůči organizaci při jejich neplněnı́, či překročenı́ 
(opět na základě měřenı́). Krajnı́m řešenı́m při nedodržovánı́ 
podmı́nek POPD 2022 i hygienických limitů může být až poza‑
stavenı́ činnosti v lomu Kotouč.
Je potřeba si dále uvědomit, že organizace LB Cemix s.r.o. provádı́ 
a dále by mohla provádět těžbu v lomu Kotouč podle platného  
a schváleného POPD, dle kterého může pokračovat v těžbě                 
i za tzv. předěl (a tı́m dle expertnı́ho posudku C�eské geologické 
služby ohrozit spodnı́ vodu ve S� tramberku), zahloubenı́ lomu     
je povoleno na úroveň 270 m n.m. a po skončenı́ těžby je stejně 
jako v novém POPD 2022 povoleno zatopenı́ vytěžené centrálnı́ 
části lomu. Jenom čas ukáže, zda vznik jezera jednou naše děti   
a vnuci nebudou kvitovat s povděkem jako zásobárnu vody 
(možná i pitné) pro město S� tramberk. 
Věřı́me, že tı́mto schválenı́m POPD 2022 byl nastaven správný 
směr vzájemné spolupráce mezi městem S� tramberk a těžebnı́ 
organizacı́ LB Cemix s.r.o. v současnosti i v letech budoucı́ch,        
a že z této spolupráce budeme v budoucnu profitovat všichni.

Zastupitelé za SNK pro občany Štramberka, ODS a KDU‑ČSL

Ukončení platnosti a výměna bankovek 
100 Kč až 2000 Kč s tenkým stříbřitým proužkem

Dne 30. června 2022 skončí platnost starších vzorů bankovek 
nominálních hodnot 100 Kč, 200 Kč, 500 Kč, 1000 Kč                   
a 2000 Kč z let 1995 až 1999. Až do 30. června 2024            
bude možné neplatné bankovky vyměnit na pokladnách 
všech úvěrových institucí provádějících pokladní operace  
a současně také na všech sedmi územních zastoupeních ČNB. 
Od 1. července 2024 bude výměna probíhat pouze na poklad‑
nách ČNB, avšak po neomezenou dobu.

Stahované staršı́ vzory bankovek jsou od těch, které nadále 
zůstávajı́ v oběhu, nejsnáze rozpoznatelné šı́řkou střı́břitého 

proužku – ochranného prvku, který vertikálně protı́ná bankovku. 
Tento proužek je u stahovaných bankovek úzký a jeho barva        
se při naklopenı́ neměnı́, zatı́mco nejnovějšı́ vzory bankovek majı́ 
proužek širšı́, jenž při naklopenı́ měnı́ barvu z hnědofialové          
na zelenou. Jednotlivé vzory od sebe dále odlišuje letopočet 
vyobrazený na lı́cnı́ straně bankovky a některé dalšı́            
ochranné prvky.
K 30. červnu 2022 skončı́ platnost těchto vzorů bankovek:           
100 Kč vzorů 1995 a 1997, 200 Kč vzorů 1996 a 1998, 500 Kč 
vzorů 1995 a 1997, 1000 Kč vzoru 1996 a 2000 Kč vzorů           
1996 a 1999.

Váženı́ občané, 
aktuálně bylo po městě rozmı́stěno dalšı́ch 9 střı́brných (šedých) kontejnerů na kovy, jedná se o tato mı́sta:
• Drážné u hřiště; Kozina – nahoře; Bařiny ‑ u hospody (velkého obchodu); Bařiny ‑ u ZUS� ; Nádražnı́ – u malého korýtka; U ZS� ;   
U zdravotnı́ho střediska; Libotı́n – Finské domky; Hornychovice – za obchodem

V těchto lokalitách již nelze vyhazovat kovový odpad do nádob na plast, jako bylo možné doposud. 

Ing. Renáta Petrová, referent – životního prostředí, poplatky za odpad

Rozšiřujeme síť kontejnerů na kovy
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Š k o l a

 Zápis do 1. ročníku
V měsı́ci dubnu proběhl v našı́ škole zápis dětı́ do budoucı́ho        
1. ročnı́ku. K našı́ velké radosti k zápisu dorazil velký počet dětı́. 
V přı́jemné atmosféře děti plnily své prvnı́ školnı́ úkoly, kreslily, 
počı́taly, poznávaly geometrické tvary apod. Některé z dětı́             
si ještě na opravdovou výuku chvilku počkajı́, budou mı́t odklad 
školnı́ docházky. Přesto jsme pro přı́štı́ školnı́ rok zapsali vı́ce 
než 40 dětı́, které se budou vzdělávat ve dvou prvnı́ch třı́dách.

Mgr. Martina Stanislavová

 Den Země 2022
Přestože se podle kalendáře Den Země slavil 22. dubna 2022, 
naše škola se rozhodla si vyčlenit na oslavu celý týden.              
Každá třı́da pojala oslavy podle sebe, společné však bylo téma    
a tı́m bylo: Změna klimatu. Téma je (nejen) pro tento školnı́ rok 
velmi aktuálnı́ a různé organizace se věnujı́ výzkumům a aktivitám 
(např. Ekoškola, která je s našı́ školou také pevně spjata),          
které jsou na toto téma zaměřeny.
Vyučujı́cı́ si poradili s tématem také po svém. Samozřejmě               
se téma nejlépe hodilo v přı́rodovědných předmětech,                   
kde se vedly dlouhé diskuze o tom, co je klima, co ho ovlivňuje, 
jak může i pouhý jednotlivec pomoci a předevšı́m, proč je potřeba 
se o naši planetu starat a dělat ji krásnějšı́!
Děkuji celé škole za velmi produktivnı́ a smysluplný způsob, 
kterým jsme společně oslavili Den Země.

Mgr. Aleš Bjaček
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Vznik a vývoj písma – přednáška v knihovně
Z� áci 4. A a 4. B navštıv́ili minulý týden knihovnu a dozvěděli         
se tak něco vı́ce o vzniku a vývoji našeho pı́sma. Panı́ knihovnice 
si připravila prezentaci s obrázky, na kterých děti viděly,                
jak se pı́smo od pravěku vyvı́jelo a měnilo. Zjistili jsme, co lidé 
použıv́ali a jak obtı́žné byly přepisy knih před vznikem tisku. 

Největšı́ úspěch měla praktická část návštěvy – děti si mohly 
vyzkoušet psanı́ kachnı́mi a husı́mi brky, dle předloh zkoušely   
i různé typy pı́sma. Nakonec si ještě žáci stihli vypůjčit i nové  
knihy pro svou vlastnı ́četbu, poté se spokojeně vrátili do svých třıd́.

Mgr. Maťátková, Mgr. Škývarová

 Abraka muzika 2022
Dne 3. 5. 2022 se celá škola zúčastnila interaktivnı́ho 
preventivnı́ho programu v Kulturnı́m domě ve S� tramberku. 
Programem nás provázel pan Novák z Abraka muzika,                    
což je interaktivnı́ didaktické hudebnı́ divadlo, které žáky blı́že 
seznámilo se dvěma tématy. Prvnı́ stupeň měl program zaměřený 
na téma – C� lověk mezi námi. Program byl zaměřen na vztahy 
mezi lidmi, osobnı́ bezpečnost a pomoc druhým v kritické situaci, 
vztah k životnı́mu prostředı́ a enviromentálnı́ chovánı́, zdravı́      
a zdravý životnı́ styl a dalšı́. Z� áci s pomocı́ piktogramů nacházeli 
řešenı́ pro různé situace a problémy týkajı́cı́ se daných témat,     
a to někteřı́ přı́mo na jevišti. Součástı́ programu byl také hudebnı́ 
doprovod a tematické pı́sně.
Druhý stupeň měl program zaměřený na finančnı́ labyrint,        
který žáky provedl historiı́ a typy plateb. Z� áci se napřı́klad 
dozvěděli, že se kdysi platilo kameny nebo dokonce šátkem. 
Program byl navržen tak, aby samotnı́ žáci pomohli svým spolu‑
žákům pochopit, co všechno se pod tématem skrývá. Z� áky program 

 8. A zažila exkurzi do ZOO Ostrava 
Ve středu 4. května 2022 se třı́da VIII. A vypravila do zoologické 
zahrady v Ostravě. Hlavnı́m cı́lem byla návštěva pavilonů slonů 
a přednáška o těchto zvı́řatech, s jejichž chovem má ostravská 
zoo dobré zkušenosti.
Po přı́jezdu k zoo jsme měli časovou rezervu, kterou jsme využili 
k zamyšlenı́ nad významem zoologických zahrad. Cestou             
přes zahradu hledali žáci odpovědi na otázky k vybraným druhům, 
které se zde chovajı́. Zvı́řátka se před námi neschovávala,                   
a tak jsme měli možnost vidět spoustu druhů – plameňáky, pandy, 
lvy, rysa, vydry, ary, hrochy, šimpanze, žirafy, sovy…                           
A samozřejmě slony. Pracovnice zahrady nás během hodinové 
přednášky seznámila se stavbou jejich těla, vysvětlila,                        
k čemu využıv́ajı́ chobot, kly, velké uši, jak poznáme slona 
indického od afrického, jaký majı́ význam v přı́rodě, uvedla,       
jaké jsou jejich aktuálnı́ počty v přı́rodě i kolik slonů zabijı́ pytláci 
během jediného dne. Mohli jsme si prohlédnout, jak vypadajı́ 
slonı́ stoličky či kly. Během celé přednášky se nám všichni sloni 
představili, pozorovali jsme samce, jak provádı́ pı́sečnou koupel 

nebo jak pije, slůňata i samice při krmenı́. K tématu dostali žáci 
od zoo pracovnı́ list, do kterého si mohli informace zaznamenávat. 
Po skončenı́ přednášky jsme cestou k východu pozorovali mnoho 
dalšı́ch zvı́řat a někteřı́ si vyslechli i povı́dánı́ u papoušků ara.
Po krátkém občerstvenı́ jsme se vydali na zpátečnı́ cestu. Celou 
dobu nám počası́ přálo a déšť se nám úspěšně vyhýbal. Den           
se zvı́řátky jsme si všichni užili a budeme se těšit na dalšı́ 
návštěvu. Třeba i jiné zoo? Uvidı́me  

Mgr. L. Vosejpková, Mgr. A. Bjaček

Dne 21. 4. 2022 se Maruš‑
ka Musilová z 9. A a Jakub 
Kocurek z 8. A zúčastnili 
meziškolnı́ho turnaje          
v anglické verzi hry 
Scrabble, který se konal 
na Masarykově gymnáziu 
v Přı́boře. U� kolem hráčů 
bylo vytvářet vzájemně   
na sebe navazujı́cı́ slova 
za co možná nejvyššı́ 
počet bodů. Slova se po‑
stupně skládajı́ na hracı́ 
plán podobně jako křı́žov‑
ka. U� čelem je sestavit 
slova s co nejvyššı́ bodo‑
vou hodnotou, takže        

při hře kromě určitého prvku náhody při losovánı́ pı́smen 
rozhoduje o vı́tězi předevšı́m jeho slovnı́ zásoba, kombinačnı́ 
schopnosti, postřeh a pohotovost. Z celkového počtu 32 hráčů 
se naše Maruška umı́stila na krásném druhém mı́stě! Kubovi moc 
děkujeme za statečnost a výherkyni gratulujeme.

Mgr. Radka N‘jai

 Junior Scrabble Tournament

velmi bavil, jelikož se mnoho z nich chtělo zapojit přıḿo na jevišti.
Program se všem žákům velmi lı́bil a myslı́m si, že plně splnil 
svůj účel.

Mgr. Hana Kotonská a Mgr. Aleš Bjaček
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Devětsil Jiří Najvar

 Fyzika v praxi
Tento týden si žáci 8. ročnı́ku vyzkoušeli sestavovánı́ elektrických 
obvodů, kde museli uplatnit zı́skané znalosti a dovednosti z hodin 
fyziky v praxi. Z� áci úspěšně sestavili rozvětvený i nerozvětvený 
elektrický obvod pomocı́ schémat elektrických obvodů, vyzkoušeli 
si měřenı́ elektrického proudu pomocı́ ampérmetru i napětı́ 
pomocı́ voltmetru.
Velkým pomocnı́kem při sestavovanı́ elektrických obvodů          
byla stavebnice Boffin 750, která nabı́zı́ velké množstvı́ součástek 
a nápadů na zajı́mavé projekty.

Mgr. Ivana Šlupinová, Mgr. Hana Bartková

 Florbal starších dívek
V pátek 22. 4. jsme se s dıv́kami 7., 8. a 9. ročnı́ku vydali na přá‑
telské utkánı́ do Kopřivnice na ZS�  Emila Zátopka. Turnaje                
se účastnily celkem 4 školy. Po vı́ce než dvouleté pauze měly 
holky možnost ukázat, jak majı́ natrénováno. Už během prvnı́ho 
utkánı́ znělo celou sportovnı́ halou: ,,S� tramberk, do toho! 
S� tramberk, do toho!“. V prvnı́m utkánı́ děvčata zvı́tězila.          

 McDonald´s Cup, 1. – 3. třída
Ve středu 27. 4. 2022 se odehrála základnı́ skupina turnaje               
v kopané na hřišti ZS�  Milady Horákové v Kopřivnici. Hrálo               
se na umělé trávě 1 x 15 minut, pět hráčů plus brankář.               
Naše družstvo remizovalo v prvnı́m utkánı́ se ZS�  Veřovice 1:1, 
branka: Shane Pečinka, ve druhém utkánı ́prohráli s vıt́ězem turnaje 
ZS�  Milady Horákové Kopřivnice 0: 4 a v poslednıḿ utkánı,́ po boji  
o každý mıč́, remizovali se ZS�  Mnišı ́ 0 : 0. Celkově se umıśtili                  
na třetím mıśtě.
Všem hráčům děkuji za vzornou reprezentaci školy.

Sestava:
1. A – Adam Burdı́k, 2. A – Lukáš S� tábl, Petr Dvořáček, 
2. B – Shane Pečinka, Jiřı́ Rohel, Lukáš Dostál, 3. A – Václav S� iroký,
3. B – Martin Kvita, Jakub Sýkora, Matyáš Sigmund.

Jaroslav Pikulík

 McDonald´s Cup, 4. – 5. třída
V pátek 22. 4. 2022 se odehrála základnı́ skupina turnaje v kopané 
na hřišti ZS�  Milady Horákové v Kopřivnici. Hrálo se na umělé 
trávě 1 x 15 minut, pět hráčů plus brankář. Naše družstvo   
prohrálo v prvnı́m utkánı́ se ZS�  Emila Zátopka Kopřivnice 0 : 1, 
ve druhém utkánı́ prohráli se ZS�  17. listopadu Kopřivnice 1 : 4, 
branka: Ondřej Gold, ve třetı́m utkánı́ porazili ZS�  Mnišı́ 3 : 0, 
branky: Jakub Sýkora, Lukáš Richter, Jan Hajnı́k a v poslednı́m 
utkánı́ podlehli celkovému vı́tězi turnaje ZS�  Milady Horákové 
Kopřivnice 0 : 1. Celkově se umı́stili na čtvrtém mı́stě.
Všem hráčům děkuji za vzornou reprezentaci školy.

Sestava:
3. B – Jakub Sýkora, 4. B – Oliver Váňa, Kryštof Macháč, Adam Bár,
5. A – Jakub Bajer, Patrik Florea, Jan Hajnı́k, Dominik Holešovský, 
Vı́t Kohut, Lukáš Richter.

Jaroslav Pikulík

 Miniházená ‑ závěrečný 
turnaj přinesl 2. místo

V pátek 6. dubna 2022 se odehrálo závěrečné kolo v miniházené 
na ZS�  Emila Zátopka v Kopřivnici. Turnaje se zúčastnilo pět škol: 
ZS�  Emila Zátopka Kopřivnice „A“ a „B“, ZS�  Trojanovice,                     
ZS�  Kozlovice, ZS�  Mnišı́ a ZS�  a MS�  S� tramberk. Naši žáci v prvnı́m 
zápase porazili po velmi dobrém střeleckém výkonu ZS�  Mnišı́   
21 : 8 (branky: David Marek 5, Ondřej Gold 5, Jan Hajnı́k 5,             
Vı́t Kohut 3, Jakub Bajer 2 a Daniel Marek 1),  ve druhém utkánı́ 
prohráli se ZS�  EZ Kopřivnice „B“ 9 : 15 (branky: Ondřej Gold 3, 
Jan Hajnı́k 1, Vı́t Kohut 1, Jakub Bajer 2 a Daniel Marek 2),               
ve třetı́m utkánı́ jsme po prohraném 1. poločase porazili ZS�  
Trojanovice 14 : 10 (branky: David Marek 2, Ondřej Gold 5, Jan 
Hajnı́k 2, Vı́t Kohut 2, Jakub Bajer 1 a Dominik Holešovský 2),    
ve čtvrtém utkánı́ jsme porazili ZS�  Kozlovice 11 : 7 (branky: David 
Marek 2, Ondřej Gold 4, Jan Hajnı́k 2, Vı́t Kohut 1, Jakub Bajer 1 
a Dominik Holešovský 1) a v poslednı́m utkánı́ se nám poprvé 
podařilo porazit domácı́ tým  ZS�  EZ Kopřivnice „A“ 15 : 10  
(branky: David Marek 2, Ondřej Gold 5, Jan Hajnı́k 1, Vı́t Kohut 
2, Jakub Bajer 1 a Dominik Holešovský 4). V brance podal velmi 
dobrý výkon Daniel Marek, který pomáhal i hráčům v poli.
Všem žákům děkuji za vzornou reprezentaci školy.

Sestava: Ondřej Gold, Jan Hajnı́k, Daniel Marek, David Marek,    
Vı́t Kohut, Patrik Florea, Dominik Holešovský, Jakub Bajer

Jaroslav Pikulík
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 Úspěchy štramberských judistů za poslední měsíce

 Další pohár ve florbalu!
Základnı́ škola Emila Zátopka v Kopřivnici uspořádala                 
dalšı́ přátelský turnaj ve florbalu. Tentokrát proti sobě nastoupili 
staršı́ hoši, žáci 8. a 9. třı́d. Na turnaji byli sportovci čtyř mı́stnı́ch 
škol a naši kluci. Rozpis zápasů byl velmi dobře připraven,                  
měli jsme mezi jednotlivými zápasy čas na odpočinek. Všechny 
zápasy byly velmi vyrovnané. Hoši ze sebe vydali vše, co mohli, 
a proto dopadl turnaj vı́ce než dobře. Zı́skali jsme druhé mı́sto! 
Děkuji všem klukům za zodpovědnou přı́pravu a kvalitnı́ hru.

Dita Jankovičová

Druhý a třetı́ zápas skončil remı́zou. Konečné pořadı́ bylo pro 
nás překvapenı́m a zaslouženou odměnou. Krásné druhé mı́sto      
bylo naše. Moje velké DI�KY patřı́ děvčatům: Evči Matonohové, 
Terce Glogarové, Agátce C� ierné, Pavle Hlávkové, Verči Kvitové, 
Verči Pustkové, Káji Jalůvkové, Valči Markové, Valči Stančı́kové  
a Marušce Musilové. Bylo nás sice nejmı́ň, ale nastřı́lely               
jsme nejvı́c gólů. Holky, jsem na vás pyšná! Děkuji.

Dita Jankovičová

 Florbalový turnaj pro 6. a 7. ročník
Dne 20. 4. 2022 se v našı́ škole uskutečnil florbalový turnaj žáků 
6. a 7. ročnı́ků. Celkem se zúčastnilo pět základnı́ch škol                     
z Kopřivnice: ZS�  Emila Zátopka, ZS�  Milady Horákové, ZS�  Svaté 
Zdislavy, ZS�  Alšova a naše ZS�  S� tramberk. Naši školu reprezentovali 
žáci: Beneš Adam 6. A, Bača Tomáš 6. B, Górak Adam 6. B, Holub 
Lukáš 6. B, Macek Adam 6. B, Sýkora Matěj 6. B, Vašı́ček Viktor 
6. B, Chovaneček David 7. A, Klopštok Václav 7. B, Tulej Martin 
7. B. Umı́stili jsme se na celkovém 3. mı́stě. Všem hráčům děkuji 
za snahu, týmového ducha a krásné výkony!

Mgr. Lucia Stránská

 Štafetový pohár 2022
Okresnı́ kolo „S� tafetového 
poháru“ hostovalo prvnı́m 
rokem město Nový Jičı́n. 
Na krásném sportovnı́m 
areálu se sešlo 13 škol, 
které si přijely se svými 
žáky zaběhat pod širým 
nebem. Slunı́čko nám svı́‑
tilo sice jen chvı́li, ale nám 
to nevadilo. Z� áky 3.,             
4. a 5. ročnı́ku čekaly dva 
závody. Prvnı́ štafeta mlad‑

šı́ch a staršı́ch na 100 m a následovala delšı́ trať, štafeta                   
na 200 m. Po celé dopoledne vládla velmi přátelská atmosféra. 
Děti si navzájem fandily a podporovaly jeden druhého.                
Bylo to pro nás přı́jemné oživenı́ všednı́ch dnů ve škole.                   
Ve výsledku se naše družstvo umı́stilo na desátém mı́stě. Věřı́m, 
že i když jsme nedosáhli na stupně vı́tězů, neodradı́                        
nás to od společného sportovánı́.

Dita Jankovičová

Po sérii úspěchů mladých štramberských judistů v prvnı́ch dvou 
měsı́cı́ch (Opava, Vsetı́n…), přišla prověrka na Českém Poháru. 
19. března to byli dorostenci, kteřı́ otevřeli turnaje C�P,                   
kde se určı́ postupujı́cı́ na MC�R. Soutěž byla v Hranicı́ch a star‑
tovalo zde přes 300 závodnı́ků této věkové kategorie, včetně 
reprezentace. Už samotná atmosféra se možná podepsala               
na výkonu našeho jediného zástupce, Adama Michálka do 55 kg. 
3 minuty dokázal vzdorovat Paroulkovi z Kolı́na. Pak následovalo 
čekánı́, zda to vyjde s opravami. Nevyšlo! V rozhodujı́cı́m zápase 
Paroulek podlehl Resutı́kovi z VS�  Prahy. A již druhý den                    
se při stejné soutěži utkali staršı́ a mladšı́ žáci. Toto se konalo      
v Ostravě a nastoupilo tady asi o 200 závodnı́ků vı́c než v Hra‑

nicı́ch. Za náš oddı́l tu byli 3 borci. Začal Jonáš Kačor do 60 kg. 
Nějak ale nezachytil úvod a hned z úchopu „uletěl“ Kohoutovi      
z Nového Boru. Bohužel bez oprav. Do 52 kg bojovala Valerie 
Marková. Chytla hned na úvod medailistku z loňského Mistrovstvı́ 
‑ Hermanovou z Hr. Králové. V opravách se pak nestačila prosadit. 
Jedinou cennou medaili ze soutěže takové úrovně dostala Leona 
Balhárková do 36 kg.
Na Malé ceně Bohumína, 26. března, startovalo 56 závodnı́ků        
z 6 pozvaných oddı́lů. Mezi benjamı́nky se objevila i Josefı́na 
Jalůvková do 30 kg. Předvedla pěkný výkon a po 3 výhrách               
a jedné prohře obsadila pěkné 2. mı́sto. 

Pokračování na následující straně...
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9. dubna odjeli do Karviné na Turnaj benjamínků a ml. žáků 
dva zástupci. Antonı́n Z� árský se dostal až do finále a prosadil      
se i tady proti Regeci z N. Jičı́na a zı́skal zlato do 36 kg.                 
Také Radek Leiter (42 kg) neudělal ostudu a dostal se až do finále. 
Zde ale nestačil na bohumı́nského S� těrbu a bral střı́bro.
Jarní turnaj v Ostravě uspořádaly tamnı́ policejnı́ složky              
23. dubna. Mezi 82 účastnı́ky ze 7 oddı́lů kraje se objevili i čtyři 
borci ze S� tramberka. Už téměř tradicı́ se stává, že Tonda Z� árský 
obsadil 1. mı́sto po dramatickém finále s Urbanczykem z Těšı́na. 
Dalšı́ zlato přidala Balhárková Lea do 40 kg, když porazila               
ve finále Ožanovou z Beskydu. A korunu všemu dali hoši                 
do 42 kg, když se Jakub Bajer a Radek Leiter utkali o zlato. Pěkný 
zápas pro sebe rozhodl Kuba a Radek obsadil druhou přı́čku.

Téměř stejná sestava také bojovala o týden později ve Frýdku 
Mı́stku, ale bez Kuby. Slabšı́ účast asi 60 nadějı́ nic neubı́rá            
na snaze všech závodnı́ků o co nejlepšı́ výsledek. Tonda Z� árský 
převálcoval Zemánka z N. Jičı́na ve finále váhy do 40 kg 
benjamı́nků. Radek Leiter (45) prohrál ve finále s domácı́m 
Paverou a Leona Balhárková neměla ve váze soupeřku                       
a nastoupila mezi chlapci do 40 st. ž. Opět se dostala až do finále, 
ale Pavlištı́k z N. J. byl nad jejı́ sı́ly.
A bylo tady očekávané datum 7. května, kdy se štramberský oddı́l 
Juda stal, po dvou letech zákazů, pořadatelem již 12. ročníku 
soutěže o „krále zemařů“ mužů a žen. 
Necelá třicı́tka závodnı́ků z celé republiky se sjela, aby poměřili 
sı́ly v boji na zemi (Ne waza). Dle pravidel mohli použı́t drženı́, 
páčenı́ a škrcenı́ a hlavně odhodlánı́ a silnou fyzičku. Za S� tramberk 
nastoupila pětice zástupců a s pěkným výsledkem. Tradičně 
nejlepšı́ byl Mira Bajer (117 kg a již 7 x korunovaný). Celou  
soutěžı́ proplouval až přı́liš hladce a s přehledem ničil soupeře 
do jedné minuty. Jasně ovládl skupinu a v „pavouku“ na páku 
porazil staršı́ho oddı́l. kolegu S� tábla, na drženı́ Skurku z Hranic 
a o finále dalšı́ho kolegu Lučana. Ve finále čekal Trojnar z Hranic 
(83) a ten po dramatickém boji Miru porazil na drženı́. Trojnar 
se tak stal Králem zemařů 2022. Honza Lučan (84) ve skupině 
porazil nadějného Adama Bajera (80), ale prohrál právě s Troj‑
narem. Z druhého mı́sta ve skupině nastoupil na Jana Stronga 
(72) z Ostravy a vyhrál. Stejně přešel i přes jeho bratra Václava 
(75). O finále nepřekážel Bajerovi a šel o 3. mı́sto s vyškovským 
C� ápem (66), který uplatňoval prvky i jiných zápasových uměnı́, 
čı́mž motal soupeřům hlavu. A Honza nebyl výjimkou. Po remı́ze 
v základnı́ části následoval Golden Score a náš borec využil svoji 
fyzičku a výhrou obsadil zaslouženou 3. přı́čku. Skvělý byl Adam 
Bajer (80) a nebýt toho, že ve skupině musel vzdorovat Lučanovi 
a Trojnarovi, určitě by dosáhl pěkného výsledku. Oprášit kimono 
se na poslednı́ chvı́li rozhodl i Josef S� tábl (86), nejstaršı́ účastnı́k. 

Ten střı́dal funkci rozhodčı́ho a po rychlém převlečenı́ se proměnil 
v závodnı́ka, takže neměl přı́liš času na nějaké rozcvičenı́.                
Ve skupině po dvou výhrách a jedné prohře postoupil z 2. mı́sta 
na Bajera a prohrál. V opravách ještě dostal šanci se Skurkou, 
kterého ještě před 10 lety trénoval a zase prohrál. Zůstalo              
na něj 9. mı́sto.  A nakonec to nejlepšı́. V soutěži žen nastoupily 
dvě závodnice. Domácı́ Dagmar Jalůvková a Machková z Jablonce 
n. N. Bylo to silně vyrovnané. Poprvé vyhrála Machková, potom 
Dáša stejným poměrem. Následovalo rozhodujı́cı́ utkánı́ a bouřlivá 
hala hnala domácı́ závodnici k avizované „královské koruně“.       
A bylo to tam! Jalůvková minimálně na rok usedne na pomyslný 
trůn. Závěrem lze řı́ci, že podıv́aná byla i pro laiky zajı́mavá            
a odbornı́ci hodnotili pěkné akce a vyrovnanost jednotlivých 
utkánı́. Kdo nepřišel, může jen litovat.

A v neděli 8. května zase bojovali žáci na Velké ceně Ostravy, 
pro ty mladšı́ to bylo 2. kolo bodovacı́ soutěže o postup na MC�R. 
Mezi benjamı́nky opět exceloval Z� árský, i když si musel sáhnout 
vı́c na dno a po třech výhrách byl zase prvnı́. Lea Balhárková  
zase startovala o váhu výš, naštěstı́ mezi děvčaty, a do 40 kg      
byla druhá za Káčovou z Orlové. O váhu výš startoval i Danek 
Marek (tentokrát 38 kg) a opět byl skvělý. Porazil domácı́ho 
Doležela, ale prohrál s Marečkem z Telče. V opravách pak porazil 
S�vrdlka z Hranic a nešťastně prohrál s mohelnickým Matalem.           
Bylo z toho 9. mıśto. Dalšı ́tři naši se potkali do 42 kg. Všichni vypadli 
v 1. kole, ale dostali možnost oprav. Ale taky se všem nedařilo. Leiter 
prohrál se Soukupem z Banıḱu. Bajer s Libosvárem z Hranic.              
Jen David Marek se chytil. Porazil Bartoše (NJ), Libosvára z Hranic, 
a byl tu zápas o 3. mıśto s Gecıḱem z Ostravy. Pěkné utkánı ́plné 
pěkných akcı ́nakonec rozhodla Davidova bojovnost.    

Josef Štábl, trenér
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Příspěvky do rubriky „Prostor pro názory“            
nejsou stylisticky ani pravopisně korigovány. P r o s t o r  p r o  n á z o r y

SNK, ODS a KDU‑ČSL schválili rozšíření lomu, názor občanů je nezajímá
Dne 19.4.1022 byla na podnět komise životnı́ho uspořádána 
prohlı́dka lomu s prezentacı́ záměrů těžebnı́ společnosti. Vedenı́ 
společnosti LB Cemix s.r.o. bylo ze strany ZPS�  – NEZA�VISLI� 
požádáno o uspořádánı́ veřejného projednánı́ uvedeného záměru 
pro občany města dle zavedených zvyklostı́ z přechozı́ch let. 
Vedenı́ podniku souhlasilo a s vedenı́m města se dohodli                 
na termı́nu 12.5.2022, na stejný den hned dohodli také svolánı́ 
zasedánı́ zastupitelstva. Navržené usnesenı́ bylo souhlasit               
se změnou Plánu přı́pravy a otvı́rky v dobývánı́ (bez podmı́nek). 
S tı́mto usnesenı́m jsme nesouhlasili a požadovali jsme po veřej‑
ném projednánı́ s občany všechny podněty sepsat, následně          
je projednat se společnostı́ LB Cemix s.r.o a až potom svolat 
zastupitelstvo. Vše již ale bylo „uvařeno“ a žádné připomı́nky 
občanů ani naše opozičnı́ nebyly akceptovány. Naopak si koalice 
narychlo „spı́chla“ sadu vlastnı́ch podmı́nek. Sami porovnejte, 
zda jsme opravdu jen buřiči nebo zda nám skutečně záležı́               
na našich občanech a našı́ společné budoucnosti.

Kterak nás naši zástupci nepodpořili
Dne 12. 5. 2022 se konal pracovnı́ seminář firmy LB Cemix                
k novému návrhu POPD 2022, na který jsem byla jako občanka 
města pozvána jak rozhlasem, tak i pozvánkou otištěnou                 
ve S� tramberských novinkách. Byla jsem mile překvapena 
vstřı́cným postojem vedenı́ firmy LB Cemix k dotazům občanů, 
ale i připravenosti a vstřı́cnosti k podaným připomı́nkám, 
stı́žnostem a dotazům, kterých bylo vzneseno velké množstvı́. 
Proto nechápu, jak je možné, že poté co tento pracovnı́ seminář 
skončil, tak bylo ihned zahájeno jednánı́ zastupitelstva města. 
Zastupitelstvo města, které bylo po celou dobu přı́tomno        
tohoto semináře, slyšelo veškeré připomı́nky, stı́žnosti, starosti 

a problémy občanů města, kteřı́ je do jejich funkcı́ zvolili.             
Svůj slib a následnou práci pro blahobyt města a jeho občany 
pak jasně ukázali zastupitelé městské koalice svým hlasovánı́m, 
kdy nezohlednili ani jednu z připomı́nek, stı́žnostı́, které během 
tohoto semináře a následného zastupitelstva zazněly.           
Vnı́mám toto jako nekorektnı́ jednánı́ našich zastupitelů,       
kterým, jak se zdá, je úplně jedno blaho jejich voličů. Obzvláště,        
když jednajı́ o tak důležité věci, která bude budoucnost           
našeho krásného města a jeho občanů, dětı́ a jejich dětı́ ovlivňovat  
ještě minimálně dalšı́ch 20 let. Výsledkem bylo, že POPD schválili 
téměř bez výhrad a podmı́nek 8 pro a 6 proti. Helena Geryková

Koalice (Andrea Hlávková, Mojmı́r Kramoliš, Věra Hanzlı́ková, 
Tomáš Dostál, Petr Buzek, Vojtěch Monsport a také těžebnı́  
lobbisti Tomáš Halamı́k a Petr Wenský) měla přı́ležitost prosadit 
skutečné podmı́nky, zatı́m ale vyměnila eso v rukávu za pytel 
brambor. Budeme nadále usilovat o to, abychom prosadili 
transparentnı́ vyrovnaný systém spolupráce s těžebnı́ společnosti 
tak, aby jejı́ činnost Vás občany co nejméně obtěžovala.

Za Změnu pro Štramberk – NEZÁVISLÍ
Ing. David Plandor, Ph.D.

Na chvílu vrátily se staré doby... 
Děkujeme městu  ‑  za tu novu cestu. 
Když fčil vezu z nákupem nušu, nevyklepe to ze mě dušu
Ďury už su ty tam, pohledem na okolí se kochám, 
němusyme kličkovať a hrboly sledovať. 
Ta firma to uměla zrobiť, možeme po ni v papučach chodiť. 
Šak tych pár týdnů požehnaných i proto bylo, 
že nám tu pod oknami nic nějezdilo. 
Bo taka pohoda a klid, jak kdybys kupil na samotě byt. 
Začali zpivať i více ptáci, příroda k životu původnímu se vrací.
To na chvílu vrátily se doby, kdy kravičku za sebu vodily roby, 
auta jezdily tak málo, že na cestě s balónem se hrálo.

Koníci zapřaženi z vozem, jen kopyta klapaly o zem. 
Smutné, že oddělali tu závoru,
zas furt bude se jezdiť dolů a nahoru.
A než dočkaš se přejiď přes ulicu, 
to v pohodě bys snědl jednu picu. 
Tož zas se těšíme až bude jakasi oprava, 
a zpomalí se ta auto doprava... 
Eště raz děkujem za chvílky klidu, 
ten vždycky prospívá našemu lidu. 

      Wendy
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Co se za čtyři roky podařilo
Váženı́ občané našeho města,
v následujı́cı́ch řádcı́ch bychom se rádi zaměřili na dalšı́ dvě oblasti, které KDU‑C�SL mělo a nynı́ ještě má ve svém volebnı́m programu. 
Děkujeme mnohým z vás za pozitivnı́ reakce na článek minulý. Také nynı́ objektivně přiznáváme, že naše plány se podařilo realizovat 
dı́ky týmové spolupráci z ODS a SNK pro občany S� tramberka. Tentokrát se z lidoveckého programu zaměřı́me na oblast podpory 
kultury, sportu a volnočasových aktivit a oblast péče o přı́rodnı́, kulturnı́ a historické památky S� tramberka.

Město S� tramberk pořádá mnoho kulturnı́ch akcı́. Mezi tradičnı́ akce,    
jako jsou promenádnı́ koncerty, dny města nebo letnı́ kina, se podařilo 
zařadit akce nové, např. zahájenı́ prázdnin na Trúbě. V době covidových 
omezenı́ bylo potřeba improvizovat a S� tramberk ukázal, že je toho scho‑
pen i v rámci složitých opatřenı́. 
Důležitou součástı́ S� tramberka jsou spolky a dalšı́ organizace,                  
které pořádajı́ všemožné kulturní, sportovní a společenské akce 
samostatně nebo za podpory města. Myslı́me si, že všichni můžeme     
být právem hrdi, jaký bohatý život ve zmı́něných aktivitách ve S� tramberku 
máme. Nebýt těchto spolků byl by život ve S� tramberku o poznánı́ chudšı́. 
Poděkovánı́ zasloužı́ také vedoucı́ oddělenı́ Barbora Valná a všichni  
aktivnı́ členové komisı́, kteřı́ se často podı́lejı́ na organizaci akcı́ pořá‑
daných našı́m městem.
S tı́m souvisı́ také finanční podpora spolků a sportovních oddílů.          
V probı́hajı́cı́m 
volebnı́m obdobı́ 
byla schválena 

přehledná pravidla pro vyhodnocovánı́ žádostı́ o finančnı́ podporu.                   
Byly navýšeny prostředky určené pro jejich pravidelnou činnost. Zatı́mco v roce 
2018 rada města rozdělovala 227 tisı́c korun, pro rok 2022 je připraveno              
v rozpočtu města pro spolky a oddı́ly 420 000 Kč.
Aby se po tělesné stránce mohli rozvı́jet naši nejmenšı́, snažili jsme se hledat 
prostředky na zmodernizování a vybudování nových dětských hřišť,           
což se celkem dařilo. Dokončilo se hřiště u základnı́ školy, byla upravena  
zahrada za základnı́ školou na modernı́ relaxačnı́ a sportovnı́ areál. V mateřské 
škole na Zauličı́ je dı́ky podpoře LB Cemix s.r.o. postupně vytvářeno nové 
venkovnı́ hřiště s motivem mořského světa.

Dalšı́ oblastı́ je péče o přı́rodnı́, kulturnı́ a historické památky S� tramberka. 
Oprava nasvětlení Trúby, Staré věže a hradeb je prozatı́m odložena                
na neurčito, protože se doposud nepodařilo nalézt vhodný dotačnı́ program. 
Nicméně projekt je připraven a čeká na realizaci. 
Projekt obnovy Národního sadu, jehož 100 let od založenı́ budeme letos            
v srpnu slavit, je připraven a potřebnými úřady schválen. V nejbližšı́ch dnech    
by měla být vypsána dotace, a my věřı́me, že v nı́ budeme úspěšnı́. Během 
přı́štı́ho roku by se měl Národnı́ sad dočkat celkové obnovy.

Každoročně probı́há prořezání 
náletových dřevin bránících 
výhledu na dominanty města, 
napřı́klad kolem kostela sv. Kateřiny  
a v blı́zkosti schodiště na Trúbu.
V oblasti údržby a záchrany 
nemovitých kulturnı́ch památek          
ve S� tramberku je důležité zapojenı́   
do dotačnı́ho titulu Program 
regenerace MPR a MPZ. Právě dı́ky 
tomuto programu se v poslednı́ch         
4 letech podařilo dokončit opravu 
exteriéru farního kostela, kompletně opravit Trúbu nebo Starou věž i velké množství 
roubených staveb. Nejen dı́ky těmto vydařeným opravám pak S� tramberk v roce 2020 zı́skal 
titul Historické město roku 2019. Aby si S� tramberk dokázal udržet i nadále svou krásu, 
podporovali jsme i mı́stnı́ štramberský dotačnı́ program pro občany, kteřı́ sice nemajı́ 
nemovitosti s památkovou ochranou, ale nacházejı́ se na územı́ městské památkové rezervace. 
Nabı́dnutými přı́spěvky jsme dopomohli i k jejich opravám.

Petr Buzek, Dominik David, Jaroslav Dostál a Vojtěch Monsport



K u l t u r a  a  s p o l e č n o s t   

Blahopřejeme
Vedenı́ města a členové SPOZ přejı́ všem jubilantům do dalšı́ch 
let pevné zdravı́, spokojenost a životnı ́pohodu. 
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Jubilanti měsíce červen
Zdeňka Janı́ková
Anna S�karková
Josef Klauzár
Stefan Stefanov
Václav Rohel

Vlastimil Blažek 
Robert Schenk
Božena S�ustalová
Rudolfa Hanzelková
František S� těpán

K zamyšlení…
Hledejte Hospodina, dokud je k nalezenı́, volejte k němu,         
dokud blı́zko je. (B21)

(Bible ‑ Izajáš 55,6)

Kdekoli začı́ná hledánı́ pravdy, začı́ná život; kdekoli přestává  
toto hledánı́, život přestává.

(Viktor Hugo)

Dobře poslouchejte!
Nedávno se mě na ulici ptal jeden člověk: „Faráři Buschi, vy pořád 
mluvı́te o Bohu. Ale já ho nevidı́m. R� ekněte mi: jak ho najdu?“ 
Odpověděl jsem mu: „Dobře poslouchejte! Představte                        
si, že by existoval stroj času, ve kterém bych se mohl dostat tisı́ce 
let dopředu nebo naopak zpět do minulosti. A tak se v tom stroji 
dostanu na začátek lidských dějin. Jednou večer se procházı́m 
po rajské zahradě. Znáte přece ten přı́běh o prvnı́m pádu, ne? 
Najednou potkám za jednı́m keřem Adama, prvnı́ho člověka. 
‘Dobrý večer, Adame,’ zdravı́m ho. ‘Dobrý večer, faráři Buschi,’ 

odpovı́dá. ‘To se divı́š, co?’ řı́kám a vysvětluji mu: ‘Ocitl                
jsem se tu v rajské zahradě nedopatřenı́m, posunutı́m kulis 
světového divadla.’ – ‘Aha,’ řı́ká Adam, ‘a nad čı́m tak dumáš?’ 
Odpovı́dám mu: ‘Vı́š, právě uvažuju o tom, na co se mne ptal  
jeden člověk, totiž o otázce: Jak můžu najı́t Boha?’ Adam se hlasitě 
zasmál a povı́dá mi: ‘To přece nenı́ žádný problém, jak můžu najı́t 
Boha! Bůh je přece tady! Jen buď čestný, faráři Buschi,                      
že vám jde spı́š o to, jak byste se ho mohli zbavit. Potı́ž                      
je v tom, že se ho člověk zbavit nemůže!’“
Má ten Adam pravdu? Bůh je tady! C� lověk ho může najı́t!               
Ale nemůže se ho zbavit! Když se podıv́ám na duchovnı́ dějiny 
poslednı́ch třı́ set let: co úsilı́ vynaložili lidé na to, aby se zbavili 
Boha! Ale Boha jsme se nezbavili. Přátelé, všichni v podstatě 
věřı́te, že Bůh existuje – ale nepatřı́te mu. Děláte to jako většina 
lidı́: dáváte tuto otázku k ledu. Boha nepopı́ráme,                          
ale také mu nepatřı́me. Nejsme Božı́mi přáteli, ale ani nepřáteli. 
Tak necháváme největšı́ problém svého života nevyřešený.                        

V. J.

 Opět jsme postavili máj
Tradici stavěnı́ máje v areálu Sokola jsme drželi i v době  
pandemie. Letos již znovu bez restrikcı́ a souvisejı́cı́ch omezenı́ 
proběhlo stavěnı́ tak, jak má být, i s následným posezenı́m u oh‑
ně. Sokolové ze všech našich oddı́lů přiložili ruku k dı́lu a nakonec 
došlo i na opékánı́ špekáčků. U piva jsme zavzpomı́nali na historii 
sokolovny a štramberských sportovnı́ch oddı́lů. Došlo i na zajı́‑
mavou diskuzi o již neexistujı́cı́ch dřevěnicı́ch, které tvořily  
kolorit našeho moravského Betléma. Počı́taly se tehdejšı́ hospody, 
řeznictvı́ či pekařstvı́ a vzpomı́nalo na to, u koho byla prvnı́ 
televize, kolik zde bylo majitelů aut v době, kdy po cestě jezdily 
zejména kravské či koňské povozy a chodily slepice i husy. 
Většinou se setkáváme při sportovnı́ch klánı́ch, přı́padně 
brigádách při zvelebovánı́ areálu, proto je dobré se občas zastavit, 
posedět a poklábosit. 
Taková přıĺežitost bude i při kácenı ́máje v pátek 3. června mezi 
16. ‑ 17. hodinou. Zmıńěná akce bude průběžně pokračovat              
na připravených atrakcıćh ke Dni dětı,́ kde srdečně zveme i veřejnost 
na posezenı ́s volnou zábavou pro všechny věkové kategorie.

Za výbor Sokola Štramberk Ladislav Hykel
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 SDH Štramberk na hasičských soutěžích uspělo
Po delšı́ pauze se družstvo mužů SDH S� tramberk v sobotu             
14. 5. 2022 zúčastnilo hasičských soutěžı́ v Mnišı́. Soutěže               
se konaly v „Požárnı́m útoku“, která je jednou z disciplı́n                    
v požárnı́m sportu a bývá hasiči označována jako královská 
disciplı́na. V soutěži „Okrsku Kopřivnice“ družstvo obsadilo           
3. mı́sto, a v soutěži „O pohár rady města Kopřivnice“ se umı́stilo 
na skvělém 2. mı́stě. Družstvo mužů soutěžilo ve složenı́:               
Jan Holub, Jiřı́ Juračák, Marek Juračák, Karel Marek, Roman Marek, 
Radek Michálek.                

Všem zúčastněným patřı́ dı́ky za skvělou reprezentaci,                       
a také rodinným přı́slušnı́kům a kamarádům, kteřı́ nás podpořili 
jak na soutěži, tak i při přı́pravě.

Jiří Juračák,
starosta SDH Štramberk

 Ze života rodiny Hanzelků z Rybských pasek za německé okupace
Měsı́c květen je měsı́c šeřı́ků, ale taky vzpomı́nek na přı́běhy lidı́, 
kteřı́ německou okupaci a osvobozenı́ prožili. Před rokem         
jsem popsal přı́běh Jana Hanzelky, rodáka z Rybských pasek, 
který celou válku unikal před německými fašisty a v den osvo‑
bozenı́ skončil v ruském zajetı́. Dnes vzpomenu na jeho rodiče. 
Otec Jan Hanzelka byl štramberský rodák z Vrchnı́ cesty. Maminka 
Henriette ‑ Jindřiška se narodila ve Vı́dni, pocházela ze smı́šeného 
manželstvı́. Po svatbě se přestěhovali do domu v Rybských 
pasekách po Janových prarodičı́ch na čp. 436 zvaném 
Hanzelkovice. Jan pracoval v lomu na Kotouči. Po práci v lomu 
ho čekala dalšı́ práce s koňmi na přilehlých pozemcı́ch. Společně 
hospodařili a vychovávali tři děti. Za prvnı́ republiky se jim po‑
měrně dobře dařilo, i když práce bylo hodně. C�as ubı́hal, děti 
rostly, a když byly na prahu dospělosti, přišlo roztrženı́ republiky 
a 2. světová válka. Jednou na dobu před válkou zavzpomı́nal       
dr. Emanuel Marek, bývalý notář. Vyprávěl mi, vı́š, byli jsme čtyři 
kluci a s mamkou jsme bydleli na Hornı́ Baště. Na kamenné Baště 
se nám nežilo lehko, ale chodili jsme pomáhat k Hanzelkům          
na paseky. Tam bylo na polı́ch hodně práce, dělali jsme všechno, 
co bylo potřeba. Jako mladı́ kluci jsme se při tom i vydováděli. 
Po práci jsme dostali vždy dosyta najı́st a ještě si mamka nesla 
domů tašku jı́dla. Rád na to vzpomı́nám. 

Nejstaršı́ dcera Jindřiška Hanzelková se v listopadu 1939 provdala 
a začali zde žı́t s manželem Janem Bražinou společně s rodiči. 
Mladým manželům se narodil v červnu 1941 prvnı́ syn Jan.  Dům 
a hospodářstvı́ byly na samotě. Začali se objevovat lidé, kteřı́ po‑
třebovali pomoc. Většinou stačilo jı́dlo, ale byli i takovı́,                    

co se skrývali před polnı́mi četnı́ky či konfidenty gestapa, ti po‑
třebovali dočasný úkryt. V létě 1943 přišel gestapem hledaný 
Josef Hykel zvaný Joža Skypala z Kopca. Ukryli ho do velké stodoly 
pod domem. Do stodoly mu nosily Jindřiška Hanzelková i dcera 
Jindřiška Bražinová ráno a večer jı́dlo. Hospodyně byla opatrnějšı́, 
ta jı́dlo nosila v koši s krmenı́m pro králı́ky. Moje mamka,           
když mi o tom vyprávěla, tak řekla, byla jsem mladá a nezkušená. 
My jsme s Jožou občas sedávali a povı́dali si i pod tou stodolou. 
Bylo tam vidět z protějšı́ polnı́ cesty. Když to zvážı́m teď,               
tak jsme tenkrát hodně riskovali. Občas tam procházeli četnı́ci, 
někdy i se psem. Joža Hykel se dostal do potı́žı́ proto, že pomohl 
k útěku dvěma anglickým zajatcům, kteřı́ pracovali v lomu.           
Byl za to zatčen a byl vyslýchán gestapem v Novém Jičı́ně. Jožovi 
Hyklovi se ale podařilo utéct a začal se ukrývat na různých  
mı́stech ve S� tramberku. Přı́běh Josefa Hykla sepsala panı́ učitelka 
Olga Z� erdı́ková. Na ni navázal Josef Adamec, který doplnil události 
o vyprávěnı́ dalšı́ch pamětnı́ků, kteřı́ Josefa Hykla ukrývali             
po útěku z gestapa, až skončil u pana stavitele Jaromı́ra Zelı́ka 
na Kozině. Dále je popsáno, že byl přepraven do Studénky. 
Domnıv́ám se, že zde došlo k záměně s jinou osobou a že pan 
Zelı́k dopravil Josefa Hykla ke sv. Kateřině nebo do Závišic, odkud 
se dostal k Hanzelkům do Rybských pasek. Josef Hykel se mohl 
spolehnout jen na lidi, které znal, a s Janem Hanzelkou se jistě 
znali, oba pracovali v lomu na Kotouči. Jednou se manžel Jindřišky 
Jan Bražina vrátil z práce v Tatře Kopřivnici a oznámil,                   
aby připravili pro Jožu nějaké jı́dlo. Když se setmělo, večer              
jej odvedl za Přı́bor, kde ho čekal dalšı́ člověk, který s nı́m pokra‑
čoval na Frýdek Mı́stek a dál na Morávku, kde převáděli lidi          
do Polska. Po válce se doslechli, že Josef Hykel skončil                    
jako nezvěstný. Jiné zdroje uvádějı́, že zemřel při přestřelce          
na územı́ Polska, asi u města Bielsko Biala. Rodina Hanzelkova 
byla zřejmě poslednı́ ze štramberských rodin, kdo Josefa Hykla 
ukrýval a Jan Bražina poslednı́ muž ze S� tramberka,                      
který mu za Přı́borem podal ruku. Jestli mu řekl „šťastnou cestu“, 
nebo „po válce se uvidı́me“, to už se nedovı́me, ale něco                      
si při loučenı́ jistě řekli. 
Během válečných let zemřela maminka Jindřišky Hanzelkové, 
Kateřina Fritschová a těžce onemocněl jejı́ otec. Jindřiška 
Hanzelková požádala svou dceru Jindřišku Bražinovou s man‑
želem, zda by se přestěhovali a postarali se o dožitı́ otce.                   
A tak se manželé Bražinovi přestěhovali do domu č. p. 376, 
zvaného Fryčovice. Když se zabydleli, malého Jenı́ka to táhlo       
do mı́sta svého rodiště na Hanzelkovice. Občas bez vědomı́ 
maminky opustil nový domov a vydal se za babičkou. A zde vložı́m 

Dům č. 436 Hanzelkovice 
Rybské paseky
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vzpomı́nku s nádechem humoru. Jednou přišel Jenı́k k babičce, 
ta se věnovala krmenı́, vnuka si ani nevšimla. Jeho zvı́davost        
ho přivedla do jizby, kde měla babička připraveny necky s vodou 
na pranı́ prádla. Kluk byl skotačivý, temperament mu nechyběl, 
a  tak se necky ocitly na zemi a voda na jizbě. Pochopil, že je zle 
a začal pelášit k domovu. V tom přišla babička, a když viděla         
tu spoušť, vyběhla na zápražı́ a křičela za nı́m ty potvoro jedna, 
co jsi to udělal! Načež se Jenı́k zastavil, obrátil se a zaťatou 
zvednutou pěstičkou opětoval, ty si ta potola, ty si ta potola!         
To už byl ale v dosahu své maminky, která se vydala ho hledat.  
I to se událo za okupace. 
Konec války se blı́žil a začalo přibývat pronásledovaných gestapem 
i partyzánů, těch, kteřı́ potřebovali hlavně jı́dlo.                     
Zdržovali se v nedalekém lesı́ku. Jindřiška Hanzelková neodepřela 
pomoc nikomu, do lesı́ka nosila vše, co hospodářstvı́ dalo,                  
s čı́m se mohla podělit, chléb, máslo, sádlo, vajı́čka, slaninu.              
S ubı́hajı́cı́m časem a rostoucı́ krutostı́ okupantů, kterou viděl      
a slyšel Jan Hanzelka ve S� tamberku i v práci v lomu, začal             
být nervóznı́, ale Jindřiška byla vytrvalá a statečná a podporovala 
dále ty, kteřı́ to potřebovali. 
S blı́žı́cı́ se frontou koncem dubna přišlo nařı́zenı́ německého 
úřadu pro ty, kdo majı́ koně a povoz, že jsou povinni se dostavit 
s povozem do Z� enklavy. To se týkalo i Jana Hanzelky. Tyto povozy 
jsou určeny k odvozu Němců ze Z� enklavy do Německa. Jan 
Hanzelka je z tohoto nařı́zenı́ zdrcený, ale nedovolil si odmı́tnout. 
Nakonec situaci řešı́ zeť Jan Bražina. Bere přı́kaz, tchánovi řekne, 
aby zůstal doma, že ho omluvı́ pro nemoc a pojede mı́sto            

něho. Tı́m ho uklidnı́. Bere 
koně, zapřáhne povoz, pro‑
jı́ždı́ okolo sv. Kateřiny         
a Tamovického mlýna        
po německé cestě až k pro‑
storu dnešnı́ retenčnı́ 
nádrže, která v tu dobu 
ještě neexistovala. Zde 
vlastnila Hanzelkova rodi‑
na dva pozemky. Koně          
s povozem ukryl za keři        
a čekal do večera.  Večer 
otočil koně a vrátil se do‑
mů. Překvapenému tchá‑
novi sdělil, že ho již v Z� en‑
klavě nepotřebovali a mohl 
odjet domů. Bylo to ris‑
kantnı́, ale dopadlo to do‑

bře. Historie druhé světové války nenı́ pouze historiı́ odboje.          
I v této době žili lidé své běžné životy, jen ta doba byla zvláštnı́. 
Být hrdinou v této době bylo naprosto normálnı́ a lidé v Rybských 
pasekách, kde téměř každý dům má z té doby nějaký přı́běh,         
to brali jako samozřejmost. Oni si snad ani neuvědomovali           
své hrdinstvı́, kdy riskovali životy, natož aby se tı́m chlubili.        
Jen občas zavzpomıńali. A jelikož jsem měl to štěstı ́a u těch vzpomıńek 
jsem byl, tak si je dovolıḿ předat, aby neodešly do zapomněnı.́ 

Ladislav Bražina

Dámský krejčí

Hanzelková stodola 
Jan Hanzelka a vnuk

 XXIV. štramberská divadelní přehlídka
amatérských divadelních souborů 2022

Po neplánované přestávce se nám v letošnı́m roce podařilo opět 
uspořádat tradičnı́ S� tramberskou divadelnı́ přehlı́dku. Všichni 
divadelnı́ ochotnı́ci se těšili na to, aby se svými diváky opět prožili 
krásné společné divadelnı́ večery.
V šesti soutěžnıćh večerech měli diváci možnost zhlédnout představenı:́
„Stroj času“ Divadlo SCHOD Valašské Meziřı́čı́
„Dům tety Agáty“ Divadelnı́ soubor FAMUS‑KUKO FM
„Anna ringu“   Divadlo Bez portfeje Nový Jičı́n
„Únos v Neapoli“   Divadelnı́ soubor VICENA U� stı́ nad Orl.
„Dobře ušitý frak“  BODLA� K Bernacké ochotnické divadlo 

Bernartice nad Odrou 
„Dámský krejčí“ Divadelnı́ spolek Kotouč S� tramberk

V závěrečném večeru mimo soutěž vystoupily členky Divadelnı́ho 
spolku Kotouč S� tramberk s hrou „Matylda a Emílie“.

A jak v letošnıḿ roce vyhodnotili výkony souborů a herců naši diváci?
Vítězná hra: „Dobře ušitý frak“ – BODLA� K Bernacké ochotnické 
divadlo Bernartice n.O. 

Nejlepší mužská role: Aleš Švondrk – „Moulinot“ – Divadelnı́ 
spolek Kotouč S� tramberk

Nejlepší ženská role: Marcela Čapuchová – Anna – Divadlo 
bez portfeje Nový Jičı́n

Režie:  Pavla Jurková – Divadelnı́ spolek Kotouč S� tramberk

Scéna: společně na prvém místě
  Zdeněk Klos – BODLA� K Bernacké ochotnické divadlo 

Bernartice n.O.
              J. B. Vymětal – Divadlo SCHOD Valašské Meziřı́čı́
              Dagmar Benešová – Divadelnı́ spolek Kotouč S� tramberk

Hodnocení kuličkami: společně na prvém místě
 „Anna v ringu“ – Divadlo bez portfeje Nový Jičı́n
„Dobře ušitý frak“ – BODLA� K Bernacké ochotnické divadlo 
Bernartice nad Odrou

Dobře ušitý frak



stojı́cı́ v koutě jejı́ ordinace.
Kniha V posledním tažení norské 
autorky Niny Lykke, v nı́ž padesátiletá 
praktická lékařka Elin satiricky glosuje 
své uvadajı́cı́ manželstvı́ a pacienty, 
oslovila publikum předevšı́m kvůli lé‑
kařskému prostředı́, ve kterém se ode‑
hrává. Právě pasáže o skřı́pnutých 
zádech, migrénách, hemoroidech, obe‑
zitě, špatných stravovacı́ch návycı́ch 
nebo naopak posedlosti dietami udělaly 
z knihy bestseller. 

O tom, že doručovánı́ novin může 
být smrtelně nebezpečná 
záležitost, se čtenář přesvědčı́         
s knihou Doručovatelky.
Detektiv Robert Kett pracoval         
u londýnské policie, dokud se cı́‑
lem únosců nestala jeho žena 
Billie. Spolu se svými třemi 
dcerami se odstěhuje do Norwiche 
v naději, že zachránı́ alespoň     
svou rozpadajı́cı́ se rodinu. Péče      
o děti je sice náročná, ale on si na 
svá bedra nechá ještě naložit 
přı́pad, a to ne ledajaký ‑ jedná       
se o únosy "náctiletých" dıv́ek 
během doručovanı́ novin. Přı́pad, 
který mu možná pomůže odhalit krutou pravdu o tom, co se stalo 
s jeho ženou… Závěr navı́c odkrývá mnohem vı́c, než čtenář čeká, 
a tı́m si otevı́rá dvı́řka pro pokračovánı́. Autorem prvnı́ho dı́lu 
jedné z nejlepšı́ch detektivnı́ch sériı́ současnosti je Alex Smith.

Kniha Jeden kopeček šmoulový 
nás provázı́ dětstvı́m herečky          
a spisovatelky Marušky Doleža‑
lové, plného nevinných her, 
rošťáren, ale hlavně obyčejných 
okamžiků. Můžeme si připome‑
nout, jak generace devadesátek 
trávila prázdniny nebo bez kterých 
hraček a pochoutek tehdy nemohla 
žıt́. Kdo z nás by dokázal zapome‑
nout, jak si poprvé na prolı́zkách 
rozbil koleno, jaké vzrušenı́ v nás vyvolal přı́jezd kolotočářů         
do města nebo kolik tamagoči muselo zemřı́t hlady,                        
než nám došlo, že opravdu nejsme pečovatelský typ.
Marie Doležalová svou knihou udělala radost nejen své početné 
rodině, ale i všem svým čtenářům narozeným v devadesátých letech.

Databazeknih.cz [online]. Praha: Databaze knih, c2008‑2022 [cit. 
2022‑05‑12]. Dostupné z: https://www.databazeknih.cz/

Bc. Kateřina Plandorová, MěK Štramberk

V úterý 7. 6. 2022 bude knihovna 
mimořádně uzavřena.

Rozvoz knih imobilním čtenářům 
proběhne v úterý 28. 6. 2022
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Poutavé dobrodružstvı́, jehož au‑
torem je zkušený novinář Javier 
Moro, popisuje skutečnou udá‑
lost, která se odehrála na počátku 
19. stoletı́. S� panělský král               
se na doporučenı́ lékařů rozhodl 
vypravit do zámořı́ expedici, 
jejı́mž cı́lem bylo rozšı́řit právě 
objevenou vakcı́nu proti černým 
neštovicı́m v Americe a na dalšı́ch 
územı́ch a zbavit tak tamějšı́ 
obyvatelstvo ničivé nemoci. 
Součástı́ námořnı́ výpravy          
byli lékaři, ale i dvaadvacet dětı́   
a mladá žena, která o ně pečovala. 
Právě Isabel se stává hlavnı́ 

hrdinkou knihy Na vlastní kůži, a jejı́ nevšednı́ osud, schopnosti, 
krása i odvaha udržı́ čtenáře v napětı́ do poslednı́ stránky.

Mnoho rodičů bývá zaskočeno,   
když jejich dı́tě najednou začne 
prosazovat svou vůli. To ale souvisı́ 
s důležitou fázı́ jejich vývoje:              
s počátkem jejich osamostatňovánı́. 
Jenže v tu chvı́li se z původně 
rozkošného děťátka stává řvoucı́ 
uvztekaný uzlı́k. Odkud se ta vzpou‑
ra bere? C�eho tı́m chce dı́tě 
dosáhnout? Dı́tě s vámi nehraje 
přetahovanou o moc, ale vyžaduje 
naplněnı́ svých základnı́ch potřeb. 

Když rodiče tohle pochopı́, pomůže jim to překonat i řadu 
obtı́žných situacı́. Ne, já nechci! je publikace, která radı́,                
jak porozumět obdobı́ vzdoru a v klidu ho zvládnout. Susanne  
Mierau – autorka a matka třı́ dětı́ ukazuje, jak mohou rodiče 
smysluplně jednat v běžných situacı́ch a své děti láskyplně               
a s pochopenı́m provázet obdobı́m vzdoru.

Prostřednictvı́m poutavých ob‑
rázků vezme malé čtenáře             
do budoucnosti kniha Atlas 
budoucnosti a představı́,             
jak se bude žı́t v roce 2050,            
co se bude jı́st, jak se budou lidé 
oblékat nebo jaké dopravnı́ 
prostředky budou jezdit v ulicı́ch. 
Novinky a nápady z této knihy by 
se brzy mohly stát skutečnostı́, 
protože jsou podloženy vědec‑
kými poznatky, a popisované 
předměty by mohly být v nejbližšı́ 
budoucnosti běžně vyráběny.         

Je to realita, která se sice zatı́m stále vyvı́jı́, ale je nám čı́m dál 
tı́m blı́ž. Autory nápadité a zajı́mavé knihy jsou Enrico Passoni 
a Tommaso Vidus Rosin.

Elin se přestěhovala do své ordinace, kam celé dny proudı́ pacienti 
se svými trápenı́mi a strastmi. Jako praktická lékařka pracuje    
už vı́ce než dvacet let. Minimálně stejně dlouho je vdaná za Axela. 
Jenže před nı́m existoval jistý Bjørn, který se zničehonic vynořil 
na Facebooku a obrátil Elinin život vzhůru nohama. Elinin jediný 
skutečný přı́tel, s nı́mž může otevřeně mluvit, je kostlivec Tore, 

Novinky v knihovně
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 Letošní pouť ozdobí koncert mladých
I když se v poslednı́ch dvou letech štramberská pouť nekonala 
jako společenská akce s kolotoči a stánky, jejı́ původnı́ jádro – 
bohoslužby k oslavě svátku Nanebevstoupenı́ Páně – nechyběly 
ani během pandemie. Kvůli omezenı́m však nemohly proběhnout 
v takové podobě a rozsahu, jak jsme bývali zvyklı́. Letošnı́ poutı́ 
si to však ve štramberském farnı́m kostele hodláme vynahradit.
Kromě dopolednı́ poutnı́ mše, tradičně ozdobené dı́ly skladatelů 
vážné hudby v podánı́ chrámového sboru, na vás ve 14:30 čeká 
vystoupenı́ mládežnické skupiny „Alfa S� tramberk“. Jedná                 
se o společenstvı́ mladých zpěváků a hudebnı́ků z našeho města 
a okolı́, které je tvořeno Scholou S� tramberk pod vedenı́m Radky 
Buzkové a přednı́mi hráči orchestru NOTA Kopřivnice                  
pod vedenı́m Tomáše Sochy.

Celkem 40 mladých umělců se společně scházı́ už od začátku 
roku k tomu, aby pro Vás připravili koncert pı́snı́ se zamyšlenı́m 
s názvem „Carlo Acutis, Ajťák Božı́“. Jde o italského teenagera      
a programátora, který i přes svůj krátký život zanechal hlubokou 

stopu ve svém okolı́. Srdečně vás tedy zveme, abyste si tı́mto vy‑
stoupenı́m zpestřili nedělnı́ svátečnı́ odpoledne.

Schola Štramberk

Uzávěrka červencového čísla 
ŠN již 13. července

Váženı́ přispěvatelé,
z důvodu bezproblémové distribuce S� tramberských novinek        
o prázdninách bude termı́n uzávěrky červencového čı́sla posunut. 
Proto prosı́me, abyste své přı́spěvky zaslali do půlnoci                  
dne 13.07.2022. Uzávěrka červnového čı́sla zůstává beze změn,        
tedy 16.06.2022.
Předem děkujeme a přejeme letnı́ dny plné hřejivých paprsků.

Vaše redakce ŠN
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Oslavy 100 let Národního sadu pomalu vrcholí
Toto výročı́ si připo‑
mı́náme už od začátku 
roku. Každá štramberská 
domácnost si může pro‑
hlédnout malou brožuru 
historie v podobě stolnı́ho 
kalendáře města S� tram‑
berka. Kolik krásných  
mı́st už na hoře Kotouči 
zaniklo a dnes už je nikdo 
neuvidı́. Byly zničeny 
dobou, či vlivem těžby.   
To, co tam ještě máme, 
toho bychom si (nejen) 

dle slov MUDr. Adolfa Hrstky, měli vážit. Bohužel v poslednı́ch 
dnech vandalové poničili busty Bedřicha Smetany a Leoše Janáčka. 
Je smutné, že se v dnešnı́ době najdou lidé, kteřı́ naprosto 
bezdůvodně zničı́ něco, co jinı́ vytvořili a dokážou pošlapat       
svým jednánı́m úsilı́ těch, kteřı́ se zde o něco snažı́… 

Busty opravı́me a výročı́ oslavı́me! Můžete se těšit už od 17.6.2022 
na výstavu 100 let Národnı́ho sadu, která má tři části – Kamenné 
tváře českých osobnostı́ (v 1. patře Muzea Zdeňka Buriana, 
Náměstı́ 31), Kotouč, hora ztracená v minulosti (v 1. patře Muzea 
S� ipka, Zauličı́ 456) a samotný Národnı́ sad – galerie v přı́rodě, 
unikátnı́ soubor bust, soch a památnı́ků zasazen do nádherné 
přı́rody hory Kotouč. Tato výstava vznikala pod hlavičkou Muzea 
Novojičı́nska, které poskytlo veškeré materiály, podklady a samo‑
zřejmě také vzácné exempláře. Mimo jiné se můžete těšit na ori‑

ginály vybraných bust Národnı́ho sadu, které budou instalovány 
v 1. patře MZB. 

Hlavnı́ oslava výročı́ Národnı́ho sadu proběhne 6.8.2022 přı́mo 
v parku, kde se zapojı́ mı́stnı́ spolky a organizace, aby si připo‑
mněly odkaz Národnı́ho sadu, mı́sta společenského a kulturnı́ho. 
V rámci oslav proběhne také komentovaná prohlı́dka Národnı́ho 
sadu a přednáška k osobě MUDr. Adolfa Hrstky.

Bc. et Bc. Barbora Valná
vedoucí oddělení kultury, sportu, volného času a cestovního ruchu
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 Pozvánka na Noc kostelů
Sbor C�CE ve S� tramberku Vás zve na Noc kostelů, která se uskutečnı ́
v pátek 10. 6. 2022 od 17.00 hod v našem evangelickém kostele.

Z programu: 
‑ v 17:00 hod vystoupı́ Valašský soubor Sedmikvı́tek z Frenštátu 
p. Radhoštěm. Přijďte si s nimi zazpıv́at,
‑ následovat bude povı́dánı́ pana Pepı́ka Hrčka o Kotouči.

Po celou dobu trvánı́ této akce bude možnost prohlédnout                
si prostory našı́ modlitebny, ve kterých budou vystavena výtvarná 
dı́la Mgr. Jany Povalové.

K viděnı́ budou i 4. dřevěné modely kostelů z Lubiny, jak byly 
postaveny v minulých staletı́ch až po model kostela současného. 
Autorem je Jaroslav Krupica. 

   Josef Vašek, za sbor ČCE Štramberk

Divadlo Pod věžı ́S� tramberk sehraje v pátek dne 10. 6. 2022
premiéru operety Járy Beneše

„Na tý louce zelený“
Představenı ́se uskutečnı ́v amfiteátru pod Starou věžı,́ 
v přıṕadě nepřıźnivého počası ́v sále kulturnıh́o domu

Začátek ve 20 hodin
Vstupné: 100 Kč, děti do 15 let zdarma



Vyčistím sedačky, čalouněný nábytek, koberce, 
interiéry automobilů mokrou cestou

Jiří Marek, tel.739 640 626
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Penzion v Podhradí Štramberk 
(vedle zdr. střediska)

Hledá brigádnice na letní sezonu (úklid/obsluha)

Bližší informace tel. 778 408 769

Koupím dům jako investici případně zahradu, 
kde lze stavět ve Štramberku a okolí. 

Prosím nabídněte. Peníze mám. 
Tel. 737 190 613

LB Cemix, s.r.o závod Kotouč Štramberk
hledá brigádnici nebo brigádnı́ka 
pro výpomoc na expedičnı́ váze.

 (jedná se o zástup během čerpánı́ dovolené, 
nemocnosti v přı́padě zvýšené expedice)

Požadujeme:
• Znalost práce na PC 

• Komunikativnost
• Spolehlivost, odpovědnost

Pro bližší informace nás kontaktuje: 
Tel.: +420 556 873 504

E‑mail: radana.zemanova@cemix.cz

Ceník inzerce


